
خبر کوتاهاخبار حیات دادن به قنات هایی که راهکار خروج از مشکل خشک سالی هستند

جامعه پرستاری کشور از وعده ها خسته است

مدیرکل دفتر مراقبت در برابر آسیبهای اجتماعی آموزش و پرورش تشریح کرد:

جزییات کاهش سن مصرف موادمخدر

به  دسترسی  راز  که  شگفت انگیزی  سازه های 
حالی  در  می شوند  محسوب  کویر  در  آب  نعمت 
مشکل خشک سالی  از  خروج  راهکار  یک  به عنوان 
و  نگهداری  برای  توجه  به  نیاز  که  هستند  مطرح 
احیاء دارند.: در گذشته مردم مناطق کویری و کم 
توسعه  برای  اصفهان  کویر  در  ازجمله  کشور  آب 
کشاورزی و تأمین آب، خواسته های خود را از دل 

پاک خاک جستجو می کردند.
از  محلی  منابع  از  آب  تأمین  برای  خلاقیت 
امکانات  صحیح  مدیریت  دیگر  سوی  از  و  یک سو 
آبی  سازه های  خلق  موجب  دسترس  در  منابع  و 

دست کند در قلب کویر شد.
بیشتر  پیش  سال  هزاران  از  قنات ها  واقع  در 
در مکان های فاقد رودخانه و چشمه توسط ایرانیان 
آب،  استحصال  شیوه  این  خلق  با  و  شده  ساخته 
دستی  و  زیباتر  نیز  آب  کم  مکان های  در  زندگی 
کویری  مناطق  در  است.قنات ها  شده  یافتنی تر 
کم آبی  رفع  و  خشک سالی  با  مقابله  هدف  با 
حفرشده اند و از تکنولوژی خاصی برخوردار هستند؛ 
اما در سال های اخیر این سازه های شگفت انگیز در 
اظهارات  مطابق  گرفته اند.  قرار  تخریب  معرض 
معاون سازمان میراث فرهنگی هم اکنون ۳۷ هزار 
رشته قنات در ایران وجود دارد، که تنها ۱۱ رشته 
قنات به صورت مشترک و در قالب قنات های ایرانی 

ثبت جهانی شده اند.
به گفته عبدالکریم بهنیا پدر علم قنات ایران 
بی توجهی  دلیل  به  کشورمان  قنات های  اکثریت 
دارند.  قرار  تخریب  به  رو  بارندگی  کاهش  و  مردم 
تا  در کشور  قنات  هزار  وجود ۶۰  به  اشاره  با  وی 
قنات های  با  مقایسه  در  رقم  این  گفت:   ۳۲ سال 
موجود مرگ ۲۳ هزار قنات را اعلام می کند که باید 
با بازنگری و اتخاذ برنامه های لازم از مرگ زودرس 

قنات های موجود جلوگیری کرد.
ایران در پاسخ به این پرسش  پدر علم قنات 
که عده ای تصور می کنند دوره ساخت و استفاده از 
قنات گذشته و قدیمی شده است، افزود: امروز در 
که  از کشورهای جهان مشاهده می کنیم  بسیاری 
با بهره گیری از تکنولوژی جدید قنات های موجود 
را احیا و بازسازی می کنند که این روند در کشور 
ایران به میزان بسیار پایینی در جریان است چراکه 
تصور می کنیم دوران قنات به پایان رسیده است لذا 
با بی توجهی و عدم درک صحیح به تخریب قنات ها 

دامن می زنیم.
مجید طاهری قنات شناس در ارتباط با کارکرد 
قنات ها اظهار داشت: حفر قنات روشی جالب برای 
استفاده بهینه از آب و آبیاری زمین های کشاورزی 
بوده است و اصفهان با بیش از چهار هزار و ۵۰۰ 
رشته قنات سومین منبع این میراث کهن در کشور 

به شمار می رود.
در  باران  مناسب  بارش  وجود  با  افزود:  وی 
از  فصل هایی  در  اما  مرکزی  فلات  مناطق  بیشترِ 
سال به دلیل گرمای هوا دسترسی کمتری به آب 
وجود داشته است و بر همین اساس مدیریت آب 
برای تمام فصول دانش ساخت قنات ها را رقم زده 

است.
پژوهشگر قنات شناسی در توضیح روش های 
داشت:  ابراز  بشری  سازه  یا  دست کند  این  ایجاد 
از  را  آب  که  است  زیرزمینی  راهروی  یک  قنات 
پست تر  اراضی  به  زیرزمینی  آب  سفره  یا  آبخوان 
قنات  واقع  در  کرد:  اضافه  می کند.وی  منتقل 

به صورت  که  است  چاه  حلقه  چندین  از  متشکل 
عمودی در یک سطح شیب دار حفر شده اند و این 

چاه ها در زیرِ زمین به یکدیگر متصل می شوند.
اینکه عمق نخستین چاه که  به  اشاره  با  وی 
آب های  سطح  از  بیشتر  دارد،  شهرت  »مادر«  به 
زیرزمینی است، گفت: سیستم قنات شبیه مسیری 
از لانه مورچه ها است که از دامنه کوه آغازشده و تا 
رسیدن به محل برداشت آب در بیابان امتداد دارد.
که  اصفهان  قنات های  اینکه  بیان  با  طاهری 
ویژگی های  دارای  رسیده  ثبت  به  نیز  یونسکو  در 
منحصربه فردی هستند، بیان داشت: برخی قنات ها 
مانند »وزوان« واقع در شهرستان میمه دارای سد 
زیرزمینی است به نوعی که تمام راهروی این قنات 
تا محل سد زیرزمینی در سنگ حفر شده است.وی 
اضافه کرد: این سد در زمستان آب قنات را ذخیره 
از طریق  می کند و دارای راهرویی است که مردم 
راهرو  و  پیدا می کنند  به جلوی سد دسترسی  آن 

دیگری نیز به پشت سد راه دارد.
در  کرد:  تأکید  شناسی  قنات  پژوهشگر  این 
برای کشاورزی   قنات  این  آب  به  نیاز  که  زمستان 
وجود ندارد آب در پشت این سد ذخیره می شود، 
در  ذخیره شده  آب  از  و  باز  سد  خروجی  بهار  در 

پشت آن برای کشاورزی استفاده می شود.
وی با بیان اینکه در شهرستان اردستان یک 
روی  بر  آن  طبقات  که  دارد  وجود  دوطبقه  قنات 
یکدیگر قرارگرفته اند، اظهار داشت: اولین طبقه این 
قنات ۳۰ متر و دومین طبقه آن ۲۷ متر عمق دارد 
که اختلاف ارتفاع آن ها سه متر است.طاهری گفت: 
شگفت انگیز اینکه ساختار این قنات به گونه ای است 
که آب از طبقه دوم به طبقه اول هرگز نفوذ پیدا 

نمی کند.
اختراعات،  بلکه  طبیعت  نه تنها  امروزه 
اکتشافات و ماحصل هوش عمیق و دانش بی بدیل 
گذشتگان ما نیز از دست اندازی بشر معاصر در امان 
آخرین  به عنوان  قنات ها  که  به نوعی  است  نمانده 
بی رحم  دستان  در  آب  به  آسان  دسترسی  مسیر 

چاه های عمیق نفس های آخر را می کشند.
شده  وخیم  به اندازه ای  قنات ها  این  وضعیت 
ایران،  کویرشناسی  علم  پدر  گفته  به  که  است 
بسیاری از این قنات ها دیگر ارزش احیاء نیز ندارند 
و تنها امکان حفر آن ها در گیلان و مازندران برای 
کشاورزی  محصولات  آبیاری  و  آب  به  دسترسی 

می تواند کمک کننده باشد.
عوامل  اینکه  به  اشاره  با  کردوانی  پرویز  اما 

مختلفی از گذشته تاکنون در از میان رفتن قنات ها 
مؤثر بوده است، اظهار داشت: توفان، سیل و زلزله 
قنات ها  از عواملی هستند که می تواند در تخریب 
نقش مهمی داشته باشد، به نوعی که در زلزله های 
باز  ضرورت  با  ارتباط  در  من  نیز  کرمان  در  اخیر 
کردن راهروهای قنات ها هشدار دادم اما مسئولان 
دلیل  به  که  کردند  توجیه  این گونه  را  موضوع  امر 
پس لرزه های احتمالی مقنی از وارد شدن به قنات ها 

هراس دارد.
وی با بیان اینکه بی توجهی به این امر می تواند 
اندک قنات های زنده کشور را از میان ببرد، افزود: 
چاه«  »مادر  از  باید  مقنی  حوادث  این  هنگام  در 
وارد قنات شده و مناطقی که آب پس زده  است 
را شناسایی و سپس با انتقال تجهیزات لازم مسیر 
با پس زدن  بازگشایی کند، در غیر این صورت  را 
آب سقف مخزن قنات فروریخته و به کلی از میان 

می رود.
بر این  با تصریح  پدر علم کویرشناسی کشور 
را  نکته که آنچه در دنیای معاصر بیشترین ضربه 
است حفر چاه های  وارد ساخته  قنات ها  به حیات 
عمیق است، اظهار داشت: زمانی که از دهه ۴۰ به 
بعد حفر چاه های عمیق و نیمه عمیق در روستاها 
آن  نگهداری  و  راحتی حفر  به دلیل  و  یافت  رواج 
درزمان سریع به حفر قنات ارجحیت یافت، حیات 

قنات ها نیز در معرض خطر قرار گرفت.
عمق  به طورمعمول  که  نکته  این  بیان  با  وی 
زمین  متری   ۴۰ تا   ۳۰ حدود  در  و  کم  قنات ها 
قرار دارد، گفت: در طول این سال ها به تدریج حفر 
سطح  رفتن  پایین  موجب  عمیق  نیمه  چاه های 
به نوعی که چاه های عمیق  زیرزمینی شد  آب های 

و بسیار عمیق شکل گرفتند.
عمیق  چاه های  حفر  اینکه  بیان  با  کردوانی 
دیگر  که  به نوعی  است  شده  آب  غارت  موجب 
سازه ها  این  و  ندارد  وجود  قنات  آب گیری  امکان 
برخی  در  نه تنها  امروز  گفت:  است،  شده  خشک  
سفره های  آب  بلکه  تخریب شده   قنات ها  شهرها 
زیرزمینی به اندازه ای پایین رفته است که با مشکل 
نیز  چاه ها  خود  درنهایت  و  شده ایم  مواجه  جدی 

خشک شده  است.
در  قنات  حفر  تنها  امروزه  اینکه  بیان  با  وی 
بود،  به صرفه خواهد  مازندران  و  استان های گیلان 
برنج  کشت  استان   ۱۴ در  شد  قرار  کرد:  تأکید 
مناسب  اقلیم  با  استان های  در  فقط  و  انجام نشده 
انجام  کشت  مازندران،  و  گیلان  استان های  یعنی 

روبرو  آبی  ذخیره  مشکل  با  استان ها  این  اما  شود 
هستند که با حفر قنات رفع می شود.

امکان حفر   امروزه  اینکه  به  اشاره  با  کردوانی 
مناطق وجود  این  در  روز  قنات در مدت زمان ۲۰ 
دارد، تصریح کرد: البته قنات های این مناطق باید 
ریلی شود و به جای استفاده از چرخ باید از تراکتور 
در این سازه ها استفاده شود بدین معنا که قنات ها 
که  موضوعی  شود،  مکانیزه  مناسب  لایروبی  برای 
امکان  درباره  است.وی  گرفته شده  نادیده  تاکنون 
احیای  گفت:  هم  خشک شده  قنات های  بازیابی 
قنات در دیگر شهرهای کشور فایده ای ندارد و در 

صورت ایجاد و احیا خشک می شود.
قنات  مهد  ایران  اینکه  بر  تأکید  با  کردوانی 
بوده و بر همین اساس قنات از ایران به کشورهای 
داشت:  بیان  است،  رفته  آفریقا  قاره  و  مصر، چین 
از  قنات  حفر  فن  که  کردند  ادعا  چینی ها  زمانی 
کشور آن ها به سایر کشورهای دنیا رفته و این در 
ده ها  ایرانیان  ابداع  به عنوان  قنات  که  است  حالی 
قرن قدمت دارد و چینی ها تازه ۲۰۰ سال است که 

به این فن دست پیدا کرده اند.
یک  به عنوان  ایرانی  قنات های  ساخت  روش 
تکنیک مهم در ساخت آبراهه  آبی حیرت جهانیان 
را برانگیخته است و بر همین اساس سال گذشته 
در اجلاس یونسکو مجموعه قنات های ایرانی شامل 
۱۱ قنات به ثبت جهانی رسید که از این تعداد سه 

مورد در اصفهان قرار دارد.
دراین ارتباط مدیرکل میراث فرهنگی اصفهان 
ایران  تاریخی  قنات های  مجموعه  ثبت  اینکه  بیان 
سلسله  ثبت  از  پس  مجموعه  سومین  به عنوان 
باغ های ایرانی و سلسله کلیساهای کشور در دستور 
کار میراث فرهنگی قرار گرفت، افزود: بدین ترتیب 
سه قنات اصفهان نیز در زمره ۱۱ قنات ثبت شده 

در یونسکو قرار  گرفتند.
فریدون الله یاری با تأکید بر اینکه قنات ها بخش 
مهمی از میراث فرهنگی ملموس محسوب می شود، 
یک  هم  و  »سازه«  یک  هم  قنات  واقع  در  گفت: 
»مکتب« است که از خلاقیت و ابتکار انسان سرچشمه 

گرفته و نمادی از استعداد معماری ایرانی است.
و  مبدع  ایران  کشور  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
اظهار داشت:  قنات محسوب می شود،  مبتکر حفر 
دارای  اصفهان  ثبت شده  قنات  سه  از  کدام  هر 
مون،  قنات  مثال  به طور  است،  ویژگی های خاصی 
از طبقات  در هرکدام  به شکلی که  است  دوطبقه 
دارد  جریان  هم  با  اتصال  و  ارتباط  بدون  آب  آن 
نفوذ نمی کند  به دیگری  از یک طبقه  و هیچ آبی 
بیان  با  الله یاری  است.  سدسازی  برای  الگویی  که 
اینکه قنات »مزدآباد« میمه با ۱۸ کیلومتر طول و 
با دبی ۱۱۰ لیتر در ثانیه از طولانی ترین و پرآب ترین 
قنات هاست، تصریح کرد: از سوی دیگر کیفیت آب 
این قنات نیز جالب است و آب سرد و گرم در این 
قنات وجود دارد، همچنین تأسیسات سد مانندی در 
این قنات به کاررفته است تا آب را ذخیره کند و این 

موضوع وجه تمایز دیگر این قنات است.
قنات ها به عنوان سازه هایی مبتنی بر خلاقیت و 
هوش ایرانی این روزها یکی از مهم ترین راهکارها برای 
تأمین آب و رفع مشکل کم آبی محسوب می شوند که 
احیاء آن ها نیاز به توجه ویژه دارد.توجه به طرح های 
مطالعاتی و علمی، اختصاص اعتبار برای لایروبی و 
احیاء و توسعه قنات ها می تواند راهکاری برای کمک 

به کاهش مشکل بی آبی در کشور باشد.

هر سال روز پرستار که فرا می رسد، یک مراسم 
نمادین برگزار می شود و تعدادی از پرستاران نمونه 
تقدیر می شوند. اما، واقعیت امر این است که آنها از 
وعده ها خسته اند.جامعه پرستاری کشور به عنوان 
خدمات  دهندگان  ارائه  مقدم  در خدمت  پیشقراول 
سلامت به مردم و بیماران، بیشترین سختی و مشقت 
را متحمل می شوند و در عین حال، کم ترین نفع 
را می برند، چون بعد از گذشت ۱۰ سال از تصویب 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری، هنوز خدمات 
می  ارائه  که  خدماتی  پول  و  ندارد  تعرفه  پرستاری 
تعرفه  قانون  شود.  می  هزینه  دیگری  جای  دهند، 
گذاری خدمات پرستاری در تابستان سال ۸۶ در قالب 
یک طرح در صحن مجلس مطرح و با اکثریت آرای 
نمایندگان به تصویب می رسد. از آن سال تاکنون، 
جامعه پرستاری همواره چشم انتظار اجرایی شدن این 
تعرفه هاست. اما هر کدام از وزرای بهداشت که روی 
کار آمده اند، فقط وعده داده اند. حالا، پرستاران بعد 
از یک دهه انتظار، از وعده ها خسته اند و می خواهند 
بدانند چرا اجرای یک قانون باید یک دهه معطل بماند.
محمد شریفی مقدم قائم مقام سازمان نظام پرستاری، 
این  پیگیر  دفعات،  به  و  بارها  ها  این سال  در طول 
موضوع بوده ، اما اذعان می کند که متاسفانه هنوز 
عایدی نصیب پرستاران نشده است. او از وجود جریانی 
خاص در روند تصویب بودجه سلامت انتقاد می کند 
و می گوید: جامعه پرستاری انتظار داشت، کمیسیون 

تلفیق مجلس در آستانه روز پرستار، خبر خوشی برای 
پرستاران داشته باشد. اما، هیچ اعتنایی به پیشنهاد 
اعتبار ۱۰۰۰ میلیاردی برای اجرای این قانون نشد.

شریفی مقدم در عین حال، ابراز امیدواری می کند 
که نمایندگان کمیسیون بهداشت و درمان مجلس که 
در کمیسیون تلفیق حضور دارند، بتوانند این پیشنهاد 
را در صحن مجلس مطرح و آن را تصویب کنند.در 
همین حال، محمدنعیم امینی فرد عضو کمیسیون 
این مطلب که تلاش می  بیان  با  تلفیق بودجه ۹۷ 
کنیم این پیشنهاد در صحن علنی تصویب شود، می 
گوید: برای این پیشنهاد مستقل از کمیسیون شناسه 
گرفتیم و آن را در کمیسیون تلفیق طرح کردیم اما به 
دلیل دیده نشدن منابع وارد دانسته نشد. او با اینکه 
برای اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری باید 
منابع آن دیده شود، می افزاید: همچنان دنبال احقاق 
حقوق پرستاران هستیم، قانون تعرفه گذاری خدمات 
با  امیدواریم  و  بوده  برنامه ششم  احکام  از  پرستاری 
تعامل و همفکری اعضای کمیسیون و انجمن های 
پرستاری بتوان نسبت به تصویب این پیشنهاد و مصوبه 
در صحن علنی اقدام کرد.زهرا مرادی پرستار یکی از 
بیمارستان های دولتی تهران، دو شیفت کار می کند. 
به  نسبت  نیست،  اضافه کاری  به  راضی  اصلا  او که 
اجباری بودن ساعت اضافه کاری به خاطر نبود نیروی 
مورد نیاز، به شدت گلایه می کند و می گوید: روز 
پرستار یک شاخه گل می دهند و اگر خیلی لطف 

کنند، یک هدیه نقدی ناچیز هم کنار آن می گذارند. 
اما، مشکل اینجاست که از فردای روز پرستار، دوباره 
همین مشکلات تکرار می شود. او از بهبود وضعیت 
یک  عنوان  به  کارانه،  قالب  در  پرستاران  پرداختی 
تسکین درد نام می برد و می افزاید: اگر تعرفه خدمات 
پرستاری را اجرا کنند، پرستاران به این کارانه ها نیاز 
نخواهند داشت. چرا باید پول خدماتی که ما انجام می 
دهیم، به جیب دیگران برود. فرشته جباریان یکی دیگر 
از پرستاران بخش دولتی است که ۱۲ سال سابقه کار 
دارد.او می گوید: از وقتی که یادم می آید، صحبت از 
اجرای تعرفه خدمات پرستاری بوده، اما می ترسم عمر 
ما به اجرایی شدن این قانون قد ندهد. من نمی دانم 
چرا دولت و مجلس به مشکلات پرستاران توجه نمی 
کنند.دکتر سید حسن هاشمی وزیر بهداشت، با اذعان 
به این واقعیت که عزیزترین و شریف ترین قشر در کنار 
کادر پزشکی، پرستاران هستند، می گوید: فشار روی 
آنها بیشتر از جامعه پزشکی است و کار بسیار سختی 
دارند و وضع معیشتی آنها در مقایسه با پزشکان یا 
این  عنوان  با  او  نیست.  مناسب  خارجی،  پرستاران 
مطلب که در دولت قبل اتفاقاتی افتاد و کمک هایی در 
مورد دریافت کارانه شد که البته کافی نیست. معتقد 
است که پرستاران حق دارند اظهار نارضایتی کنند 
و در عین حال تعدادشان نیز کم است؛ زیرا همین 
تعداد به اندازه دو برابر کار می کنند.وزیر بهداشت با 
بیان این مطلب که دولت نمی خواهد بزرگ تر شود و 

اجازه استخدام نمی دهد، می گوید: ما اجبار می کنیم 
که پرستار اضافه کار انجام بدهد، اما او حاضر نیست 
این کار را انجام بدهد. فشار زیادی را تحمل می کنند 
و امیدواریم بتوانیم دولت و مجلس را متقاعد کنیم تا 
در این دوره متفاوت عمل شود. آرزو دارم اگر اشکالی 
در دولت یازدهم داشتیم، در این دولت اصلاح کنیم.
پرستاری از مشاغل سخت و زیان آور است که کمبود 
نیروی پرستاری در کشور ما باعث شده این گروه از کادر 
درمانی مجبور به حضور در شیفت های غیرمتعارف و 
انجام اضافه کاری های اجباری شوند. از سوی دیگر، با 
توجه به مشکلاتی که بیماران بستری در بیمارستان ها 
دارند باعث می شود معمولا کم تحمل شده و نسبت 
به پرستاران که بیشترین حضور در بیمارستان ها را 
دارند، پرخاش کنند. از طرفی همراهان این بیماران 
نیز به علت نگرانی ها و اضطراب های ناشی از بیماری 
بیمارشان، از پرستاران انتظارات بیشتری دارند، این در 
حالی است که اولویت کادر پرستاری بر اساس نیاز 
از  بیماران است.بررسی ها نشان می دهد که بیش 
۸۵ درصد پرستاران در ۶ ماهه اول سال مورد تعدی 
کلامی و فیزیکی قرار گرفته اند که این آمار نگران 
با  مستمر  طور  به  پرستاران همچنین  است.  کننده 
عوامل بیماری زا مواجه اند و همواره در معرض خطر 
ابتلا به انواع بیماری های خطرناک قرار دارند که این 
وضعیت باعث می شود مواردی از فوت پرستاران بر اثر 

ابتلا به این قبیل بیماری ها را نیز داشته باشیم.

مدیرکل دفتر مراقبت در برابر آسیبهای اجتماعی وزارت آموزش 
مواد  مصرف  با  مقابله  برای  پرورش  و  آموزش  اقدامات  به  پرورش  و 
در مدارس اشاره کرد و گفت: در مدارس در هر سه دوره تحصیلی، 

پیشگیری ارائه می شود.
دکتر منصور کیایی با اشاره به کاهش سن سوء مصرف مواد در 
و  کودکان  روان  بهداشت  و  روانی  آمیز  مخاطره  عوامل  گفت:  کشور 
نوجوانان از دلایل گرایش سنین پایین به مصرف مواد است. متاسفانه 
در گزارش هایی که منتشر شده است، »اضطراب« یکی از عمده ترین 
بین  در  اینکه  دلیل  شاید  است.  شده  گزارش  آمیز  مخاطره  دلایل 
است،  کرده  پیدا  افزایش  ترامادول  مانند  داروهایی  مصرف  نوجوانان 

مربوط به متغیرهای بهداشت روان است.
وی ادامه داد: دومین دلیل کاهش سن مصرف مواد، متغیرهای 
اعتیاد  والدین،  فقر، طلاق  مانند  آنها  از  بعضی  که  اجتماعی هستند 
والدین و بدسرپرستی بیشترین تاثیر را دارند و اساسا این موارد جزو 
مخاطرات زمینه ای برای گرایش دانش آموز و نوجوان به مصرف مواد 
گزارش شده است. واضح است وقتی عوامل مخاطره آمیز اجتماعی 
در خانواده گزارش می شود و تشدید می شود، گرایش به مواد نیز 

بیشتر می شود.

وزارت  اجتماعی  آسیب های  برابر  در  مراقبت  دفتر  کل  مدیر 
برای  دیگری  دلیل  عنوان  به  ها  فرهنگ  از خرده  پرورش  و  آموزش 
اظهارکرد:  و  یاد  اعتیاد  و  مواد  مصرف  سمت  به  نوجوانان  گرایش 
گرایش به مصرف ماده مخدر »گل« می تواند به جز دلایل اجتماعی 
و خانوادگی، دلایل خرده فرهنگی نیز داشته باشد. از گذشته مصرف 
در  بخصوص  گل  رواج  و  بود  فرهنگی  خرده  رفتار  یک  حشیش 
کلانشهرها نیز نشان می دهد باید به دلایل خرده فرهنگی به ویژه در 

میان جوانان و تاثیرش به گرایش به مصرف توجه کنیم.
وی درباره دیگر دلایل کاهش سن سوء مصرف مواد در کشور 
بیان کرد: گسترش شبکه های اجتماعی از دلایل رشد مصرف مواد 
هستند این شبکه ها سواد خطر پذیری کودکان و نوجوانان را افزایش 
داده اند زیرا با کودکان و نوجوانانی روبرو هستیم که از آگاهی و سواد 
بیشتری درباره انواع مواد و رفتارهای مخاطره آمیز آن در مقایسه با 
از چگونه  امروز  نوجوانان  یعنی  برخوردار هستند  نسل گذشته شان 
مصرف کردن مواد آگاهی بیشتری دارند. شبکه های اجتماعی اگر با 
نظارت والدین نباشند، زمینه ساز این هستند که کودکان و نوجوانان، 
بدون طرح پرسش بتوانند اطلاعات مربوط به مصرف مواد را به دست 

بیاورند.

اقدامات  به  می کرد،  صحبت  رادیویی  برنامه ای  در  که  کیایی 
دانش  و  مدارس  در  مواد  مصرف  با  مقابله  برای  پرورش  و  آموزش 
آموزان اشاره کرد و گفت: در مدارس در هر سه دوره تحصیلی آموزش 
پیشگیری ارائه می شود. از سال تحصیلی جاری کتاب های مربوط به 
راهنمای پیشگیری اولیه از اعتیاد و رفتارهای پرخطر در اختیار همه 
تا همه  به سمتی داریم می رویم  قرار گرفته است و  مدارس کشور 

معلمان کشور از کتاب ها استفاده کنند.

پیام تبریک مدیرعامل سازمان انتقال 
خون به مناسبت روز پرستار

اله؛  پورفتح  دکتر  سلامت-  سرویس 
انتقال خون در پیامی میلاد  مدیرعامل سازمان 
بزرگ  جامعه  به  را  )س(  کبری  زینب  حضرت 
سازمان  در  شاغل  پرستاران  بویژه  پرستاری 

تبریک گفت.
به گزارش امتیاز؛ در این پیام آمده است:

بیمار،  برای  انسانی یک پرستار  هر حرکت 
یک حسنه است و کمکی است به انسانی محتاج 
کمک، آن هم در شرایطی حساس. پرستاری، در 
کنار طبابت و هم وزن طبابت است. )مقام معظم 

رهبری(
به یقین، پرستاران از حلقه های مهم و موثر 
نظام سلامت کشور هستند؛ همانان هستند  در 
سلامت  تامین  در  پزشکان،  دوشادوش  که 
بیماران تلاش می کنند و نقش آنان در درمان 

بیماران انکار ناپذیر است.
روز  عاطفه،  و  مهر  درخشان  دُرّ  میلاد  روز 
روز  مهربان،  های  قلب  در  ایمان  درخشیدن 
شما  بر  پرستار  روز  و  انسانیّت  به  انسان  افتخار 

عزیزان تبریک و تهنیت باد.

دوره آموزشی هوش مصنوعی و 
کاربردهای آن در سازمان انتقال خون 

برگزار شد
هوش  آموزشی  دوره  سلامت-  سرویس 
انتقال  سازمان  در  آن  کاربردهای  و  مصنوعی 

خون برگزار شد.
روابط  از  نقل  به  و  امتیاز  گزارش  به 
آموزشی  دوره  خون،این  انتقال  سازمان  عمومی 
جامعه  بسیج  کانون  آموزش  واحد  هماهنگی  با 
پزشکی سازمان انتقال خون ایران در تاریخ ۲۶ 

دی ماه ۹۶ برگزار گردید.
اسدی  رویا  دکتر  توسط  دوره  این 
)هوش  کامپیوتر  علوم  متخصص  و  پژوهشگر 
سالن  در  عصبی(  های  شبکه  مصنوعی- 
استقبال  با  و  برگزار  مرکزی  ستاد  اجتماعات 

شد. مواجه  همکاران 

شیوع بیماری های ناشی از مصرف 
محصولات تراریخته پایه علمی ندارند

گفت:  فناوری  زیست  توسعه  ستاد  دبیر 
پدیده دم درآوردن و شیوع بیماری های مختلف 
ناشی از مصرف محصولات تراریخته دروغ است 
و نباید به اینها اعتنا کرد چون قوت و پایه علمی 
ندارند.دکتر مصطفی قانعی در خصوص اخباری 
مصرف  اثر  بر  انسانها  درآوردن  دم  بر  مبنی  که 
خاطر  است،  شده  منتشر  تراریخته  محصولات 
نشان کرد: قضیه این است که ما موظف به انجام 
کار علمی هستیم و انتشار حرف های مستند بر 

عهده ماست.
با  انسان  درآوردن  دم  پدیده  افزود:  قانعی 
مصرف محصولات تراریخته که در مقالات علمی 
بود  اگر در مقالات علمی ذکر شده  ذکر نشده؛ 
نیاز به پاسخگویی علمی داشت.دبیر ستاد توسعه 
ریاست  فناوری  و  معاونت علمی  فناوری  زیست 
قابل  راحتی  به  دروغ   کرد:  عنوان  جمهوری 
انتشار است و هیچ فرد عاقلی به دروغ واکنش 

نشان نمی دهد.
دروغ  چنین  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
هستند،  متعدد  علمی  غیر  فضاهای  در  هایی 
علمی  درفضای  موظف هستیم  ما  کرد:  اظهار 
پاسخگو باشیم و از نظر شواهد و قوت علمی 
زیست  توسعه  ستاد  بدهیم.دبیر  جواب 
ریاست  فناوری  و  علمی  معاونت  فناوری 
خبری  همچنین  اینکه  خصوص  در  جمهوری 
مانند  ها  بیماری  انواع  شیوع  بر  مبنی 
کبدی  و  گوارشی  های  بیماری  و  سرطان 
می  ایجاد  افراد  در  تراریخته  محصولات  با 
موضوع  مانند  هم  موضوع  این  گفت:  شود، 
در  بخواهیم  که  نبوده  علمی  فضای  در  قبلی 

کنیم. بحث  آن  خصوص 
بحثی  مورد  موضوع  هر  داشت:  تاکید  وی 
پتانسیل  تا  باشد  داشته  علمی  قوت  یک  باید 
بحث در آن به وجود بیاید؛ مطرح کردن چنین 
مباحثی شاید یک موضوع رقابتی باشد که ورود 
نیست.قانعی  صلاح  عرصه  این  به  دانشمندان 
افزود: مباحث علمی را همیشه پاسخگو هستیم 
در  ما  و  ندارند  ورود  ارزش  مسائلی  چنین  ولی 
شان خود نمی بینیم که وارد توضیح این مسائل 

شویم.

کشف ۱۶ دستگاه کانتینر حاوی 
ضایعات استیل قاچاق

از کشف  استان هرمزگان  انتظامی  فرمانده 
۱۶ دستگاه کانتینر حاوی ضایعات استیل قاچاق 
عملیات  یک  طی  ریال  میلیارد   ۵۰ ارزش  به 
از  نقل  داد.به  خبر  استان  در  پلیسی  پیچیده 
گفت:  ملکی  عزیزاله  سردار  هرمزگان،  پلیس 
مأموران پلیس آگاهی استان با همکاری گمرگ 
انجام کار اطلاعاتی  با  شهید رجایی بندرعباس، 
و بازدید میدانی از انبارهای مسیر گمرک شهید 
رجایی، ۱۶ دستگاه کانتینر حاوی کالای قاچاق 

را در یک انبارشناسایی کردند.
به  داشتند  قصد  قاچاقچیان  افزود:  وی 
منظور فرار از مالیات و پرداخت عوارض گمرکی 
تعرفه  با  استیل  ضایعات  سنگین  محموله  این 
اظهار  و  اسناد  حعل  با  را  درصدی   ۸۰ گمرکی 
خلاف واقع در پوشش سنگ گچ که فاقد تعرفه 
گمرکی است به یکی از کشورهای آسیای میانه 

انتقال دهند.
سردار ملکی با اشاره به اینکه ارزش ریالی 
این محموله ۴۰۰ تنی بنا به نظر کارشناسان ۵۰ 
رابطه  این  اذعان داشت: در  میلیارد ریال است، 
تعداد سه نفر متهم شناسایی شده است.فرمانده 
انتظامی هرمزگان خاطرنشان کرد: با تلاش همه 
و  استان  انتظامی  ماموران  جانبه و شبانه روزی 
اجرای طرح های منظم و مستمر مبارزه با قاچاق 
کالا و ارزدر ۱۰ ماهه امسال بالغ بر ۵۴۰ میلیارد 
تومان انواع کالای قاچاق در استان کشف و ضبط 
شده که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ، این 

کشفیات ۱۳درصد افزایش داشته است.

واکنش دانشگاهیان به محدودیت افزایش 
حقوق های بالای ۵ میلیون تومان

رئیس دانشگاه خواجه نصیر گفت: روسای 
۱۳ دانشگاه برتر کشور در واکنش به مصوبه اخیر 
کمیسیون تلفیق در خصوص محدودیت افزایش 
حقوق بالای ۵ میلیون تومان نامه ای به رئیس 
مجلس نوشتند.علی خاکی صدیق گفت: مصوبه 
اسلامی  شورای  مجلس  تلفیق  کمیسیون  اخیر 
درخصوص محدودیت افزایش حقوق های بالای 
از  تا نخبگان  تومان موجب می شود  ۵ میلیون 
روسای  بنابراین  افزود:  شوند.وی  خارج  کشور 
و  مصوبه  این  به  واکنش  در  برتر  دانشگاه   ۱۳
جلوگیری از خروج نخبگان از کشور نامه ای به 

رئیس مجلس شورای اسلامی نوشتند.
داشت:  اظهار  نصیر  خواجه  دانشگاه  رئیس 
اعضای هیات علمی دانشگاه ها به نوعی کارآفرین 
نیز به شمار می روند و به فضای اشتغال کشور 
کمک می کنند اما این مصوبه به فضای نخبگی و 
اشتغال کشور آسیب وارد می کند.خاکی صدیق 
تاکید کرد: باتوجه به تورم موجود در کشور عدم 
افزایش حقوق اعضای هیات علمی به معنای این 

است که حقوق این افراد کاهش خواهد یافت.
وی گفت: میزان حقوق اعضای هیات علمی 
در ایران نسبت به دیگر کشورها بسیار کم است 
و اجرای این مصوبه بستری را فراهم می کند تا 
بسیاری از نیروهای فعال دانشگاه ها را از دست 
شویم.رئیس  مواجه  نیرو  شدید  خلع  با  و  دهیم 
دانشگاه خواجه نصیر عنوان کرد: این مصوبه تنها 
شامل اعضای هیات علمی نمی شود بلکه قضات 
و دیگر متخصصان کشور را نیز در بر می گیرد 
نیروهای  دادن  از دست  آن شاهد  اجرای  با  که 

کارآمد در صنعت نیز خواهیم بود.
بودجه  تلفیق  کمیسیون  مصوبه  اساس  بر 
مجلس شورای اسلامی، حقوق و مزایای مستمر 
 ۵۰ از  بیش  ماهیانه   ۹۶ سال  در  که  کارکنانی 
مستمر  مزایای  و  حقوق  و  است  ریال  میلیون 
خدمات  مدیریت  قانون   ۷۱ موضوع  مقامات 
کشوری و مدیران عامل و اعضای هیات مدیره، 
روسای دستگاه های اجرایی موضوع ماده ۵ قانون 
توسعه  ششم  برنامه  قانون   ۲۹ ماده  و  مدیریت 
اعضای  دریافتی  و  استان ها  مراکز  شهرداران  و 
سال  در  استان ها  مرکز  شهر  اسلامی  شوراهای 

۹۶ افزایش نمی یابد.

تدوین طرح دوفوریتی در حوزه 
اشتغال و تامین مالی وزارت نفت

شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  رئیس 
اسلامی گفت: طرح دوفوریتی در حوزه اشتغال 
و تامین مالی برای وزارت نفت تدوین می شود.

در  دوشنبه  ظهر  از  پیش  حسنوند  فریدون 
جنوبی  پارس  فازهای  وضعیت  بررسی  نشست 
همه  از  انرژی  کمیسیون  اعضای  داشت:  اظهار 
مردم  به  خدمات  بهترین  ارائه  برای  ظرفیت ها 
تلاش می کنند.وی اضافه کرد: وزیر نفت عزمی 
جدی برای تکمیل فازهای مختلف پارس جنوبی 
داشته است و شاهد دستاوردهای بزرگی در دوره 

وزارت زنگنه در پارس جنوبی هستیم.
شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  رئیس 
امروز  که  خوشحالیم  کرد:  خاطرنشان  اسلامی 
و  هستیم  پروژه ها  این  شدن  تکمیل  شاهد 
تا  امیدواریم همانطور که وعده داده شده است 
سال آینده شاهد تکمیل این طرح ها و پروژه ها 
باشیم.وی با اشاره به اینکه همه ایرانی ها از این 
هستند،  خرسند  و  خوشحال  تمدن  و  عظمت 
دلسوزی  و  با تلاش  اقدامات جز  این  داد:  ادامه 
و  و کارگران میسر نمی شد  مدیران و مسئولان 

باید این راه تا تکمیل پروژه ها ادامه یابد.
حسنوند با اشاره به اینکه تکمیل این طرح ها 
نیازمند همکاری و عزم ملی است، بیان کرد: امسال 
به نام اقتصاد مقاومتی اشتغال و تولید نامگذاری 
تا  کنیم  کمک  داریم  وظیفه  همه  و  است  شده 
اشتغال و تولید گسترش یابد.وی گفت: کمیسیون 
انرژی به دنبال این است که یک طرح دو فوریتی 
برای تولید و به ویژه افزایش فرصت های شغلی در 
دو وزارت نیرو و نفت و مجموعه های وابسته، صنایع 
بالادستی و پایین دستی نفت، گاز و پتروشیمی و 
انرژی  باشد. رئیس کمیسیون  نیرو داشته  وزارت 
 ۱۵ اینکه  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس 
درصد از کارها در منطقه پارس جنوبی باقی مانده 
است، افزود: تکمیل این فازها سالانه ۱۲ میلیارد 
داشت. خواهد  پی  در  کشور  برای  درآمد  دلار 
وی، سهم ۱۴.۵ درصدی شرکت ملی نفت ایران 
از پالایشگاه های داخلی را حق مسلم این شرکت 
دانست و اظهار امیدواری کرد که اگرچه کمیسیون 
تلفیق این مهم را تصویب نکرد اما در آن بازنگری 

کند و به تصویب مجلس برسد.

پیگیری فوری طرحهای دولت در 
زمینه مبارزه با ریزگردها

سازمان  رئیس  جمهور،  رئیس  دستور  با 
کشاورزی  جهاد  وزیر  و  زیست  محیط  حفاظت 
زمینه  در  دولت  طرحهای  فوری  پیگیری  برای 
مبارزه با ریزگردها راهی استان خوزستان شدند.
با دستور  روحانی، معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست به همراهی وزیر 
طرحهای  فوری  پیگیری  برای  کشاورزی  جهاد 
با  مبارزه  زمینه  در  دولت  مدت  کوتاه  و  اخیر 

ریزگردها راهی استان خوزستان می شوند.
حجت الاسلام  حسن روحانی صبح دوشنبه 
در جلسه ویژه بررسی وضعیت آلودگی هوا و مشکل 
ریزگردها در بخش هایی از مناطق جنوب غربی 
انجام  اقدامات  آخرین  گزارش  اخذ  کشور، ضمن 
برای  امروز  حجتی  و   کلانتری  داد  دستور  شده 
برنامه  و  طرحها  فوری  پیگیری  و  بیشتر  نظارت 
های دولت عازم این مناطق شوند. رئیس جمهور 
در جلسات اخیر هیات وزیران ضمن بررسی آخرین 
وضعیت و علل توسعه ریزگردها و آلودگی هوا در 
بخش هایی از کشور، دستور داده بود علاوه بر برنامه 
های دراز مدت، اقدامات عاجل و کوتاه مدتی برای 
مدیریت و کاهش آلودگی محیط زیست در مناطق 
یاد شده انجام شوند.رئیس سازمان حفاظت محیط 
موظف  همچنین  کشاورزی  جهاد  وزیر  و  زیست 
شدند گزارش اقدامات و هر گونه موانع احتمالی را 

به  روحانی ارائه دهند
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